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SNAŽNA PODRŠKA 
PRIVREDI SRBIJE

OTVOREN 91. MEĐUNARODNI POLJOPRIVREDNI SAJAM

ULAZNICE
· Pojedinačne        800 RSD
· Kolektivne                  600 RSD
· Penzioneri i deca    400 RSD

KAPIJE OTVORENE 
OD 9 DO 19 ČASOVA

Radno vreme Međunarodnog 
poljoprivrednog sajma je od 9 do 19 
časova.
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– Međunarodni poljoprivredni sajam 
snažna je podrška privredi Srbije, ubraja 
se u sajmove modernog koncepta i ima 
snažnu podršku Vlade Srbije – poručio 
je premijer Srbije Miloš Vučević na 
svečanom otvaranju 91. međunarodnog 
poljoprivrednog sajma. – Partner 91. 
međunarodnog poljoprivrednog sajma je 
Evropska unija i to je snažna poruka da se 
konkretno pokaže šta EU donosi u korist 
naših građana, da se priča o stvarima 
koje menjaju život nabolje. Verujem da 
postoji i volja Evropske komisije da se u 
administrativnom i birokratskom smislu 
dobre stvari realizuju i u Srbiji a to je 
najbolja promocija EU ovde i to jesu 
evropske vrednosti. 

On je ukazao da je poljoprivreda 
duboko ukorenjena u ekonomiji Srbije, te 
da se, kada se priča o poljoprivredi, priča i 
o bezbednosti. 

– Nadam se da ćemo biti uspešni i da 
ćemo, pre svega, popraviti poziciju naših 

farmera. Nikada to neće biti idealno, ali 
mnogo toga smo uradili, a posebno kada 
je reč o poljoprivrednom budžetu, koji 
je znatno veći u odnosu na izdvajanja do 
2012. godine – rekao je Vučević. 

Evropskog komesara za 
poljoprivredu Januša Vojčehovskog 
zamolio je da razume osetljivost tog 
pitanja za srpske farmere, posebno 
u procesu evrointegracija, kako 
bi im se omogućilo da ojačaju i 
budu konkurentni na evropskom i 
svetskom tržištu. Vučević je dodao da 
poljoprivredni sajam nisu ni kupole, ni 
mašine, nego ljudi i energija.

– Dok je ljudi koji prave dobru 
energiju, biznis klimu, znaju šta treba da 
rade, bore se za bolju setvu i bolju žetvu, 
veće prinose, da krave daju bolje i više 
mleka, da meso bude boljeg kvaliteta 
– ti ljudi čine poljoprivredni sajam – 
istakao je Vučević. 

– Radujem se svojoj poseti Srbiji, 

bliskom komšiji i značajnom partneru 
Evropske unije – rekao je komesar 
Evropske unije za poljoprivredu Januš 
Vojčehovski. – Pored našeg važnog 
trgovinskog odnosa u poljoprivredi i 
prehrambenoj industriji, EU podržava 
poljoprivrednike Srbije promovišući 
produktivnost, održivost i inovacije 
kroz IPARD i druge programe. Tokom 
sastanaka s premijerom Milošem 
Vučevićem, ministarkom Tanjom 
Miščević i ministrom Aleksandrom 
Martinovićem razgovarali smo o našem 
partnerstvu i tome kako možemo 
izgraditi jaču i zajedničku budućnost 
u oblasti hrane i poljoprivrede. Jedan 
od vrhunaca moje posete je dolazak 
na Novosadski sajam, koji pruža  
izvanrednu priliku da saznam više o 
hrani i piću Srbije, kao i da promovišemo 
raznovrsnost naših kvalitetnih EU 
proizvoda.

nastavak na strani 2 

Na Poljoprivrednom sajmu posetioce 
sa kupljenim ulaznicama i ove godine 
očekuje vredan poklon.

Kompanija Kite DOO – Darodavac u 
Poklon-igri je za najsrećnijeg posetioca 
pripremila traktor John Deere 5045d.

Svaka kupljena ulaznica je i kupon. Za 
učestvovanje u Poklon-igri potrebno je 
na poleđini ulaznice čitko ispisati tražene 
podatke, a potom je ubaciti u kutiju koja 
će biti postavljena preko puta sajamske 
fontane. Kupon sa imenom srećnog 
dobitnika biće izvučen u četvrtak, 23. 
maja, u 17 časova. 

POKLON
IGRA

John Deere 5045D

POKLON-IGRA

PORODIČNI DAN

Porodični dan je sreda, 22. maj. 
Tada cela porodica, sa decom do 14 
godina, bez obzira na to koliko ih ima, 
Sajam može da poseti uz jednu ulaznicu 
kupljenu za 800 dinara. 

TRAKTOR ZA 
KUPLJENU
ULAZNICU

GENERALNI 
SPONZOR

BANKA
PARTNER

ZLATNI
SPONZOR

MINISTARSTVO POLJOPRIVREDE, 
ŠUMARSTVA I VODOPRIVREDE POKRAJINSKA VLADA
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Predsednica Pokrajinske vlade 

Maja Gojković ukazala je da je razvoj 
poljoprivredne proizvodnje među 
najvećim prioritetima nove Pokrajinske 
vlade. 

– Ulaganje u oblast poljoprivrede 
u poslednjih osam godina iznosilo 
je 18 milijardi dinara, od kojih je 10 

milijardi bilo namenjeno pojedinačnim 
poljoprivrednim gazdinstvima, a pre 
samo deset godina budžet namenjen 
poljoprivredi bio je 50 odsto manji nego 
sada – rekla je Maja Gojković. – Uveden 
je niz konkursnih linija za domaće 

poljoprivrednike, s posebnim akcentom 
na žene kao nosioce gazdinstava, mlade 
koji žele da ostanu na selu i one koji 

žele da se bave proizvodnjom hrane. 
Za podršku mladim poljoprivrednim 
gazdinstvima uloženo je milijardu i 
120 miliona dinara, od 2016. godine 
Pokrajinska vlada izdvaja i sredstva za 
program podrške poljoprivrednoj politici 

u Vojvodini, a ove godine su znatno 
uvećana i iznose više od milijardu dinara.
Sufinansira se i nabavka opreme i sistema 

za navodnjavanje, za šta je opredeljeno 
gotovo tri milijarde dinara. Više od dve 
milijarde uloženo je u modernizaciju 
protivgradnih sistema, a preduzete 
su i mere za revitalizaciju stočarske 
proizvodnje. Gotovo da ne postoji 

oblast u poljoprivredi koja danas nema 
snažnu i odlučnu podršku i Pokrajinske i 
Republičke vlade.
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SRPSKI POLJOPRIVREDNICI ISTOVREMENO SU I EVROPSKI
PREDNOSTI PRIMENE STANDARDA EVROPSKE UNIJE U SRBIJI I IPARD 3 PROGRAM 

Evropska unija je Partner 91. 
međunarodnog poljoprivrednog sajma, 
a tim povodom je na štandu delegacije 
EU u Srbiji, u Hali 1, održan panel „VIP 
razgovori – Prednosti primene standarda 
EU u Srbiji“. Poljoprivredne politike u EU – 
standardi, poređenja i koristi od primene 
tih standarda, direktna vrednost i značaj 
poljoprivredne politike EU za Srbiju kao 
zemlju-kandidata, a kasnije i kao članicu 
EU – teme su koje je panel obuhvatio. Na 
panelu su učestvovali evropski komesar 
za poljoprivredu Januš Vojčehovski, 
ministar poljoprivrede, šumarstva i 
vodoprivrede Aleksandar Martinović 
i direktor Instituta „BioSens“ prof. dr 
Vladimir Crnojević.

– Glavni cilj ovakve manifestacije, kao 
i drugih sličnih u Evropskoj uniji, jeste 
da se olakša trgovina i pospeše odnosi 
i saradnja poljoprivrednika i kompanija 
koji se bave agrobiznisom – objasnio 
je Vojčehovski. – Poljoprivredno-
prehrambeni proizvodi nisu važni samo 
zarad proizvodnje, oni su deo naše 
kulture i zato je razmena iskustava 
u poljoprivredno-prehrambenoj 
proizvodnji važna, da bismo osigurali 
bezbednost hrane i ujedno radili na 
dodatnom otvaranju i širenju odnosa 
između poljoprivrednika, države i 
kompanija. Poljoprivrednici iz Srbije dali 
su veliki doprinos bezbednosti hrane u 
celoj Evropskoj uniji u teškim vremenima. 

Bez obzira na to što Srbija još nije članica 
EU, ona je deo evropskog društva i 
srpski poljoprivrednici su istovremeno 
i evropski, i imaju izuzetan potencijal. 
IPARD program je veoma važan za proces 
pristupanja Srbije Evropskoj uniji.

U okviru Dana EU mogućnosti, 
na štandu su predstavljene mere 
IPARD 3 programa, a održana je i 
prezentacija Evropske unije za zelenu 
agendu i programa EU za inovacije u 
poljoprivredi.

KUVARSKA UMEĆA AMBASADORA 
EVROPSKE UNIJE

Na štandu delegacije EU 
u Srbiji svakodnevno će se 
održavati paneli, razgovori i info-
sesije. Poseban sadržaj svakog 
dana činiće EU kuhinja, u okviru 

koje će ambasadori i predstavnici 
ambasada država članica 
Evropske unije za posetioce 
pripremati najpoznatija jela 
svojih nacionalnih kuhinja. 

SAJAM GLAVNI AKTER PROMOCIJE 
POLJOPRIVREDNE IZVRSNOSTI

– Ove godine predstavlja se više 
od 1.200 izlagača iz više od 40 
zemalja, što je deset odsto više 
nego prošle godine, a s obzirom 
na to da je godina bila izazovna, 
ponosimo se tim uspehom – rekao 
je generalni direktor Novosadskog 
sajma Nikola Lovrić. – Narednih 
dana Međunarodni poljoprivredni 

sajam biće epicentar agrobiznis 
događaja, a zahvaljujući tome što 
je Partner priredbe EU, napravljen 
je značajan iskorak za sve u agraru 
Srbije. Sajamska uloga jeste da 
budemo glavni akter promocije, 
inovacija, međunarodne saradnje 
i da budemo dobri domaćini i u 
tome smo, siguran sam, uspeli. 

MESTO SUSRETA LJUDI, 
TRADICIJE I BUDUĆNOSTI

– Meni, kao rođenom 
Novosađaninu, Poljoprivredni 
sajam budi uspomene na 
detinjstvo i mesto susreta ljudi, 
tradicije i budućnosti – istakao 
je gradonačelnik Novog Sada 
Milan Đurić. – Novosadski 
sajam ima tradiciju dužu od 100 
godina, a u regionu nema veće 
manifestacije od ove priredbe, 

koja je, bez dileme, odavno brend. 
Značaj Novosadskog sajma i 
Poljoprivrednog sajma za istoriju 
i privredu Novog Sada, ali i cele 
zemlje, ogroman je i to je poziv 
da pamtimo sve koji su ga činili 
u prošlosti, ali i poziv da se i mi 
danas ugradimo u zajednicu, grad i 
državu, služimo, gradimo i jačamo 
Novosadski sajam i Novi Sad. 

aldahra 
ZLATNI SPONZOR 
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SVE VIŠE NOVCA I INTERESA
KONFERENCIJA O ODRŽIVOJ POLJOPRIVREDI

Kako prehraniti osam milijardi 
stanovnika Zemlje a da se istovremeno 
ne ugrozi proizvodnja hrane za njihove 
potomke, jedan je od ključnih globalnih 
izazova savremenog čovečanstva, koje 
rešenje traži i pronalazi u konceptu 
održive poljoprivrede.

Održiva poljoprivreda u Srbiji - 
pregled situacije, dostupni programi 
i iskustva korisnika, bila je tema 
konferencije koju je u Kongresnom 
centru „Master“ organizovao Novosadski 
sajam. Govoreći o aktuelnim programima 
podrške održivoj poljoprivredi kod nas, 
šef Odseka za ruralni razvoj u Ministarstvu 
poljoprivrede, šumarstva i vodoprivrede 
Branislav Veljković naglasio je značaj 
realizacije IPARD programa u suočavanju  
Srbije s demografskim izazovima, 
posebno migracijom ljudi sa sela.

- IPARD program se kod nas realizuje 
od 2017. godine i, posle početnog 
nepoverenja, interesovanje za korišćenje 
sredstava je sve veće. Sve je više i 
projekata koji utiču na razvoj održive 
poljoprivrede kod nas, bilo da je reč 

o nabavci savremene mehanizacije ili 
projektima u oblasti ruralnog turizma - 
objašnjava Veljković.

Vladimir Jovanović, projektni 
koordinator Programa Ujedinjenih nacija 
za razvoj (UNDP) ocenjuje da se održiva 
poljoprivreda u Srbiji sporije kreće u 
odnosu na druge sektore poljoprivrede 
ili grane privrede, što je i normalno jer 
se u poljoprivredi „planira nekako sve 
laganije“.

- UNDP se trudi da sarađuje s 
resornim ministarstvima u stvaranju 
povoljnijeg ambijenta za prelazak na 
održivu poljoprivredu, kroz unapređenje 
legislative, zakonskih i podzakonskih 
akata, ali i podrškom konkretnim 
pilot-projektima u oblasti održive 
poljoprivrede - objašnjava Jovanović. – 
Trenutno nam je  najaktuelniji projekat 
„EU za zelenu agendu u Srbiji“, koji UNDP 
sprovodi uz finansijsku podršku EU, a u 
saradnji s vladama Švedske i Švajcarske, 
dakako i srpskim ministarstvima za 
poljoprivredu i  zaštitu životne sredine.

Polako ali sigurno i kod nas se 

unapređuje svest o značaju održive 
poljoprivrede,  procenjuje Jovanović 
i zaključuje da to nije slučaj i sa 

prepoznavanjem ekonomskog interesa 
u bavljenju tim vidom poljoprivredne 
proizvodnje. 

91. MEĐUNARODNI POLJOPRIVREDNI SAJAM

PROIZVODI PROŽETI EMOCIJAMA, 
SRCEM I VOLJOM

KANCELARIJA ZA KOSOVO I METOHIJU

U okviru ovog sajma, na štandu 
Kancelarije za Kosovo i Metohiju u Hali 1, 
posetioci mogu da upoznaju proizvođače 
organskih proizvoda, izrađivače 
rukotvorina, kao i turističku ponudu ovog 
dela Srbije, koje predstavlja Turistička 
organizacija Gnjilana.

Porodično domaćinstvo „S2“ iz 
Jasenovika u opštini Novo Brdo organski 
je proizvođač domaće hrane i likera. Sve 
je počelo pre oko 15 godina, a danas je 
izbor njihovih proizvoda velik – različite 
rakije, likeri, slatko od malina iz njihovog 
malinjaka, slatko od šljiva, dunja... Kozji sir 
sa tartufima njihov je svojevrsni brend, a 

nešto potpuno drugačije u ponudi je ajvar 
s pečurkama.

 – Proizvodimo poštujući sva pravila 
u ovoj vrsti proizvodnje, kombinujući to 
s bogatom tradicijom – navodi Zoran 
Stajković, koji radi zajedno sa suprugom. 
– Pasterizujemo na starinski način – 

zagrevanjem i prokuvavanjem u ključaloj 
vodi, a nakon toga pakujemo. Voće i povrće 
je većinom naše.

Ovo domaćinstvo na tržište plasira 
i nekoliko vrsta pečuraka – vrganje, 
tartufe i lisičarke, a u plasmanu sarađuju s 
organizacijom „Kupuj s Kosmeta“.

Iz Poneša, u opštini Gnjilane, na sajam 

su stigli proizvodi od meda iz pčelinjaka 
porodice Vasić. 

– Reč je o prirodnom šumskom medu 
iz čiste i zdrave sredine, s nadmorske visine 
oko 750 metara – objašnjava Božidar Vasić. 
– Proizvodimo med pet godina, a počeli 
smo kada mi je iguman manastira Duboki 

potok poklonio jednu košnicu. Radimo 
iz ljubavi, ovo je više hobi i zadovoljni 
smo. Savetujem svim ljudima da probaju 
ovaj med, uvere se u njegov kvalitet i 
istovremeno pozitivno utiču na svoje 
zdravlje.

Kosovsko Pomoravlje je u Novi Sad, 
zahvaljujući kulinarskim veštinama 

Verice Milošević iz Parteša, donelo ukuse 
tradicionalne hrane: pasulja, sarme, kiflica, 
pogače, kolača – bez ijednog veštačkog 
dodatka.

– Trudim se da u poljoprivredoj 
proizvodnji koristim što manje hemijskih 
preparata, da se zdravo hranimo moja 

porodica i ja i, naravno, svi moju kupci – 
kaže Verica Milošević. – Hranu na ovaj način 
pravim otkad znam za sebe, pripremam 
je u svojoj kuhinji. Sve proizvodim sama 
– meso, povrće, jaja... Mleko kupujem od 
meštana. Želja mi je da Novom Sadu i svim 
sajamskim posetiocima predstavim naš 
kraj, naše srce i našu volju. 
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NACIONALNA IZLOŽBA STOKE

KVALITET NA VISOKOM NIVOU 
Na Nacionalnu izložbu stoke s 

izložbom genetskih potencijala pristiglo 
je više od 800 grla konja, goveda, ovaca i 
koza. Predsednici komisija za ocenjivanje 
su složni: kvalitet svih primeraka ove 
godine je na rekordno visokom nivou.

– Kvalitet izloženih grla je izvanredan 
i moram da istaknem da poslednjih 
nekoliko godina nismo imali ovako jaku 
konkurenciju obe rase izloženih goveda, 
koje su najdominantnije: holštajnfizijska 
i simentalska – rekao je predsednik 
Komisije za govedarstvo Denis Kučević. 

Po njegovim rečima, odgajivači su se 
potrudili da pred komisije izvedu veliki 
broj grla visokog kvaliteta. 

– U svim kategorijama su napravili 
dobru konkurenciju i otežali rad komisiji, 
a na zadovoljstvo svih prisutnih i struke, 
jer možemo da se pohvalimo primercima 
s kojima se može ići na bilo koji 
međunarodni sajam – rekao je Kučević.

Među govedima, na ovogodišnjem 
sajmu prisutne su i limuzin, angus, šarole, 
hereford, belgijsko goveče, kao i bivoli 
autohtone rase.

Izloženi su i konji, a prema rečima 
stručnog žirija, vidan je napredak kada 
je reč o pripremi izložbenih konja, ali i 
njihovih predvodnika, te su zadovoljeni 
svetski kriterijumi u ovoj oblasti.

– Ovo je praznik za lipicanere u 
Srbiji i Vojvodini – istakao je predsednik 
Komisije za ocenjivanje konja mr Ivica 
Mandić, inače međunarodni sudija za 
lipicanersku pasminu. – Kvalitet grla je 
stabilan, čak je u blagom porastu. Danas 
radimo s mladim kobilama od tri do šest 
godina i veliki broj grla zaslužuje da uđe 

u dalji uzgoj. Raduje me što je populacija 
lipicanera u Srbiji stabilna, a da se kvalitet 
podiže. Sve to, sigurno je, daje podstrek 
uzgajivačima.

Među najbrojnijim izloženim 
grlima svakako su ovce, a  po rečima 
predsednika Komisije za ocenjivanje 
ovaca i koza prof. Ivana Pihlera, kvalitet 

grla je izuzetan.  
– Pravac razvoja stočarstva kojim 

idemo izuzetno je dobar i država je 
mnogo uložila u ovu proizvodnju – rekao 
je Piher. – Odgajivači su pokazali veliku 
zainteresovanost, pa ove godine imamo 
i nekoliko novih izlagača. Izložene su i 
koze, a prisutne su, uglavnom, mlade. 

ROBI, JABLAN, BARON I MANGO 
– NAJVEĆE FACE SAJMA

KAPITALNI PRIMERCI STOKE

Među najvećim atrakcijama na 
poljoprivrednim sajmovima u Novom 
Sadu, pa i na 91. međunarodnom 
poljoprivrednom sajmu, svakako su 
kapitalni primerci stoke. Izloženi već 
prvog dana izazvali su veliku pažnju 
posetilaca, posebno najmlađih.

Zvezde su dva tovna bika simentalske 
rase – Robi od 1.620 kilograma i Jablan, 
koji teži 1.600 kilograma.

– Robert, odnosno Robi, najteži je bik 
kog smo ikad imali – kaže David Takač, 
sin Dejana, vlasnika Farme „Takač“ u 

Pačiru. – Dobro ga hranimo, tu su i silaža i 
koncentrat, a koliko god hrane da dobije, 

sve pojede, a mogao bi i više. Prodaćemo 
ga, već sad imamo dogovor za 5.000 evra, 
ali sve je još otvoreno i ako neko ponudi 
više, njegov je.

Za razliku od Robija, kojeg čeka neki 
novi dom, bik Jablan s Poljoprivrednog 
gazdinstva „Braća Jeremić“ na Salašu 
Crnobarskom, u opštini Bogatić, ostaće u 
svojoj štali.

– Mi smo i do sada imali gorostase na 
sajmu – čuvenog Mališu, a ko se njega 
seća može primetiti da je Jablan vrlo 
sličan njemu, verujem da čak i imaju istu 

genetiku, potom Velišu. Sada smo tu sa 
Jablanom, ali i Belišom, koji ima 1.380 

kila – kaže Radenko Jeremić. – Na sajam 
smo došli samo s ova dva bika i tu smo da 
bismo se hvalili, kao i svake godine već 
celu deceniju, koliko dolazimo na ovaj 
sajam. 

Novina 91. međunarodnog 
poljoprivrednog sajma su 
dvoipogodišnji belgijski hladnokrvni 
konji, braća Baron i Mango, koji teže 900, 
odnosno 920 kilograma.

– Oba konja potomci su belgijskog 
šampiona i imaju jako dobru genetiku. 
Nakon kupovine u Belgiji uvezao sam 
ih u Srbiju, a odlučio sam se za ovu 
rasu jer sam oduvek želeo velike, teške 

i mirne konje, što oni i jesu – priča 
vlasnik Štale hladnokrvnih konja 
„Belgijska potkovica“ Nikola Đošović iz 
Gračaca, inače inženjer informacionih 
tehnologija po struci. – Oba konja dobro 
jedu, i po deset kila zobi dnevno, a 
sena neograničeno. Inače, odrastaju na 
ispaši, budući da imamo šest hektara 
pašnjaka. Ako se pojavi neki ozbiljan 
kupac, prodaću ih, ali sigurno neću bilo 
kome. Ovi konji mnogo mi znače i glavni 
preduslov za prodaju biće da ne idu na 
štraparijadu, jer su veliki, teški, radni, 
obučeni. Želim da, ako odu, odu kod 
nekoga kod koga će uživati. 
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PROIZVODI KONTROLISANOG KVALITETA – „NAJBOLJE IZ VOJVODINE“ 
NA ŠTANDU POKRAJINSKOG SEKRETARIJATA ZA PRIVREDU I TURIZAM

Stalni učesnik Međunarodnog 
poljoprivrednog sajma je Pokrajinski 
sekretarijat za privredu i turizam. Ove 
godine, na dva puta većem štandu 
nego prethodnih godina, predstavlja 
proizvođače meda, vinarije, zanatlije, 
ali i turističke organizacije. Među njima 
je i TO Kikinda, koja promoviše 39. 
manifestaciju Dani ludaje, koja se održava 
već gotovo četiri decenije. Na tom štandu 
posetioci svakodnevno mogu da probaju 
bundevaru, ali i novi proizvod – liker 
od bundeve. Na susednom štandu su 
štrudle, koji korak dalje degustacija, 
može se kupiti i sir... Svi proizvodi imaju 
sertifikat, koji je i potvrda kontrolisanog 

kvaliteta „Najbolje iz Vojvodine“. 
Pokrajinski sekretarijat za privredu i 

turizam predstavlja i naučno-obrazovne 
institucije i projekte iz Vojvodine, žensko 
i romsko preduzetništvo, stare zanate. 
Na sajmu će se svakodnevno održavati 
mnogobrojne radionice, od zlatoveza i 
tkanja do kozmetičkih tretmana.

Na štandu Sekretarijata izložene 
su fotografije Subotičanina Radomira 
Perina, na kojima su prirodne lepote 
Vojvodine,  Kanade, Kazahstana i Južne 
Afrike. Ova dela su deo foto-monografije 
„Okom kamere u srcu prirode“. Uz to, 
sutra će biti prikazan edukativni film istog 
autora „Kuda ide ovaj svet“. 

POLJOPRIVREDA NA POLA 
KVADRATA

BIO-BAŠTA IDEALAN PRIMER 
ZA MINI-PROIZVODNJU NA TERASI

Kako bi se brojnim posetiocima 
Novosadskog sajma predstavio idealan 
način za mini-proizvodnju određenih 
povrtarskih i cvetnih kultura, kao i 
začinskog i lekovitog bilja, i ove godine 
je svima dostupna Bio-bašta, koju 
realizuju Novosadski sajam u saradnji sa 
Institutom za ratarstvo i povrtarstvo NS 
seme, Poljoprivrednom školom u Futogu i 
Školom za osnovno i srednje obrazovanje 
„Milan Petrović“, Udruženjem “Organski 
Sad – Novi Sad”, uz podršku Uprave za 
privredu Grada Novog Sada.

– Sve se može uzgajati na manjem 
prostoru, a treba voditi računa o 
kombinovanju biljaka, kao i tome 
da imaju dovoljno vode i prihrane – 

objašnjava nastavnik hortikulture u 
Poljoprivrednoj školi Gordana Knežević.

U jednoj žardinijeri, čije stranice 
iznose 50x50 centimetara, može da stane 
i pet različitih biljaka: paradajz, tikvice, 
aloja, kadifa, bosiljak, peršun. A sva ta 
semena takođe je moguće nabaviti na 
štandu Bio-bašte, koji se nalazi na uglu 
glavne ulice i puta ka Manježu. Zbog 
specifičnog salašarskog ambijenta 
nemoguće je ne uočiti je.

– Još ranije sam primetila da se ljudi 
odlučuju za ovakav vid proizvodnje, 
naročito kad su u pitanju terase i 
drugi manji prostori, koji su dovoljni 
za formiranje bio-bašte – zaključuje 
Gordana Knežević. 

ROBOT KOJI  KOSI, PRSKA, BERE
NOVE TEHNOLOGIJE

Pažnju posetilaca u Hali 1 
Novosadskog sajma, između ostalog, 
privlači univerzalna robotska platforma 
namenjena radovima u poljoprivredi 
i komunalnim delatnostima, nastala u 
saradnji preduzeća Koming kompjuter 
inženjering (Coming Computer 
Engineeering) u Nišu i niškog Mašinskog 
fakulteta.

– Reč je o potpuno električnom vozilu, 
koje se kreće pomoću pogonskih baterija. 
Koristi se za branje, košenje, prskanje i 
može da vuče bilo koju priključnu mašinu 
do četiri tone – objašnjava menadžer 
razvoja poslovanja u Koming kompjuter 
inženjeringu Marko Tamburić. – 

Vozilo izloženo na 91. međunarodnom 
poljoprivrednom sajmu jedini je dosad 
izrađen primerak, a do kraja godine 
planiramo da izradimo još tri vozila i 
isporučimo ih komunalnim preduzećima 
ili poljoprivrednim gazdinstvima.

Osnovni model robota prodavaće 
se za 50.000 evra, dok će model s 
pogonskim sklopom za poljoprivredne 
mašine  koštati 75.000 evra. Prema 
Tamburićevoj proceni, robot namenjen 
poljoprivrednicima i komunalcima bi, uz 
uštedu od 80 evra po jednoj radnoj smeni 
i ukoliko se uposli 200 dana godišnje, 
mogao da se isplati za samo godinu i po 
dana korišćenja. 

SVE O NAKNADI 
ZA ODVODNJAVANJE

NA ŠTANDU JVP „VODE VOJVODINE“

Posetioci Međunarodnog 
poljoprivrednog sajma na štandu 
JVP „Vode Vojvodine“, u Hali Master, 
u Otvorenoj kancelariji za rad sa 
obveznicima, svakodnevno mogu 
da dobiju odgovore na pitanja u vezi 
s naknadom za odvodnjavanje. Na 
prošlogodišnjem Poljoprivrednom 

sajmu ova kancelarija prvi put je 
otvorila vrata i posetilo ju je više od 
200 zainteresovanih. Po svemu sudeći, 
i ove godine će ih biti dosta jer je već 
prvog dana odgovor potražilo više od 70 
posetilaca. 

 – Od novembra prošle godine 
primenjuje se izmenjen Zakon o 

naknadama za korišćenje javnih dobara, 
pa je jedno od najčešćih pitanja kada 
će stići rešenja za prethodnu i ovu 
godinu, kao i to da li vlasnici zemlje 
imaju pravo na umanjenje od 50 odsto 
– naglašava rukovodilac Službe za 
naknade Aleksandra Dickov i dodaje 
da se poljoprivrednici interesuju i 

kako mogu da, ukoliko su više uplatili, 
ostvare povraćaj novca, ali i kakve su 
mogućnosti da se dug plati na rate.              

    Po njenim rečima, u kancelariji 
se može dobiti uvid u stanje duga, a 
rešenja se dostavljaju i u elektronsko 
sanduče svima koji su prijavljeni na 
e-upravu. 
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PEHARI ZA PROIZVOĐAČE VINA, 
ALKOHOLNIH PIĆA, LIKERA...

URUČENA PRIZNANJA ZA KVALITET PROIZVODA

Najboljim proizvođačima vina, 
jakih alkoholnih pića, rakija, likera i 
voćnih vina, koje su pred ocenjivačke 
komisije izneli proizvođači iz Bosne 
i Hercegovine, Hrvatske, Crne Gore, 
Severne Makedonije, Albanije i Srbije, 
juče su uručena priznanaja za kvalitet 
proizvoda. 

Za vrlo visok kvalitet širokog 
asortimana ocenjenih jakih pića, 

kao i belih, roze i crvenih vina, Veliki 
šampionski pehar uručen je Podrumu 
„Dremina“ u Paraćinu i Nacionalnom 
udruženju vinara i vinogradara u 
Podgorici, kojem je ovo priznanje 
uručeno za organizovan visokokvalitetan 
i brojan nastup na ocenjivanju kvaliteta 
vina i rakija. Srebrnim šampionskim 
peharom za vrlo visok kvalitet ocenjenih 
belih i crvenih vina nagrađen je „Vino 

kalem“ AD u Velikoj Drenovi. U ovoj 
robnoj grupi, vinarijama manastira 
Bukovo u Negotinu, „Škrbić“ u Beogradu 
i „Mrkan“ u Cetinju uručeni su pehari 
Novosadskog sajma. 

 U kategoriji rakija, jakih alkoholnih 
pića, likera i voćnih vina, uručena su dva 
Velika šampionska pehara. Za vrlo visok 
kvalitet voćnih rakija i kvalitet ocenjenih 
vina ovo priznanje uručeno je Podrumu 

„Milošević“ u Žabarima, a „Emperus 
destileriji“ u Beogradu za najviši kvalitet 
ocenjenih uzoraka voćnih rakija i likera. 
Srebrni šampionski pehar uručen 
je Ljubomiru Volareviću iz Sremske 
Mitrovice, a pehari Novosadskog 
sajma u grupi plemenitih pića Stevanu 
Tomiću iz Ribnikara u Republici Srpskoj i 
Kompaniji „Rakije Milovanović“ u Gornjoj 
Vrbavi. 

KO SE VRATI NA SELO, TREBA DA 
BUDE POŠTOVAN

KONFERENCIJA O MLADIM POLJOPRIVREDNICIMA U SRBIJI I EVROPSKOJ UNIJI

– Srbija prepoznaje mlade 
poljoprivrednike kao kategoriju od 2016. 
godine, dok je u Evropi to zastupljeno 
već 65 godina – rekao je sekretar Srpskog 
udruženja mladih poljoprivrednika 
Aleksandar Milovanović, organizator 
jučerašnje konferencije o mladima u 
poljoprivredi kod nas i u Evropskoj uniji. 

Iako smo, po njegovim rečima, malo 
zakasnili, ipak smo na dobrom putu, a cilj 
događaja je da se uz razmenu iskustava i 
uči na greškama.

– Treba da radimo na tome da 
država odvoji više finansija za mlade 
poljoprivrednike, ali i da podignemo svest 
o tome da se mora razmišljati u skladu sa 
savremenim načinom života i da ta pravila 
primenimo – ističe Milovanović.

Pokrajinska vlada i Sekretarijat za 
poljoprivredu, vodoprivredu i šumarstvo 
prepoznaju značaj dugoročnog ulaganja i 
subvencionisanja mladih u poljoprivredi, a 
ove godine za tu namenu izdvojeno je 200 
miliona dinara.

– Poučeni prošlogodišnjim 
iskustvom, kada je skoro 800 mladih 
poljoprivrednika dobilo sredstva 
od Pokrajinskog sekretarijata za 
poljoprivredu, mi subvencionišemo i do 
90 odsto ulaganja, praktično poklanjamo 
početak poljoprivredne proizvodnje 
– rekao je podsekretar Aleksandar 
Panovski. – Pozivamo sve mlade 
poljoprivrednike da se udruže jer se tako 
stvara sinergija koja je osnov za dalji 
napredak. 

– Nemamo šta spektakularno da 
naučimo od predstavnika zemalja EU, 
ali je bitno da ažuriramo godinu iza nas, 
da vidimo šta se očekuje ove godine 
i koji su izazovi za naredne – rekao je 
poljoprivrednik iz Bačke Palanke Milan 
Bulajić. – Da se ja pitam, uveo bih mnoge 
novine, ali najbitnije je da se mladi 
poljoprivrednik koji se vrati na selo 
poštuje i ceni, da mu se pruži podrška, a 
treba i povećati motivaciju mladih da se 
vrate na selo. 
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 91st INTERNATIONAL 
AGRICULTURAL FAIR

www.sajam.net

Novi Sad / 19th May 2024 No 1

A BOOST FOR SERBIAN ECONOMY
91st INTERNATIONAL AGRICULTURAL FAIR OPENING CEREMONY

– The International Agricultural Fair 
is a strong support for the economy of 
Serbia. With its modern concept, it has a 
firm support of the Serbian Government.  
– said The Prime Minister of Serbia Miloš 
Vučević, during the opening ceremony 
of the 91st International Agricultural 
Fair. The Partner of the 91st International 
Agricultural Fair is the European Union, 
and that is a grand opportunity to show 
what benefits the EU could bring to our 
citizens and what could make their life 
more prosperous. 

– I trust the European Commission 
is also willing to make positive steps 
towards Serbia, in terms of effective 
administration and bureaucracy, 
towards achieving good things. And that 
is the best way to promote the EU and 
its values in Serbia. – added Vučević. 

He also referred to agriculture as 
deeply rooted in Serbia’s economy 
and noted that when talking about 
agriculture, we are also talking about 
safety.

– We hope to be successful, above 
all else, we hope to improve the state of 
our farmers. The conditions will never 
be ideal, but we have managed a lot, 
especially when it comes to agricultural 
funding, which is significantly larger 
than the funding before 2012. - said 
Vučević.

The Prime Minister then addressed 
the EU Commissioner for Agriculture, 
Janusz Wojciechowski, asking him to 
understand the delicacy of the funding 
matter for Serbian farmers, especially 
during the EU integration process, for 
them to be more competitive in the 
European, and world market. Mr Vučević 
also added that agriculture is not only 
about domes and machinery but also 
about the people and the energy. 

- People with thriving business 
energy, who know what is best for crops, 
sowing and larger produce, who know 
what is needed for cows to give more 
milk, for meat to have better quality, 

those people are the foundation of the 
agricultural fair. - Vučević pointed out. 

- I am very pleased with my visit 
to Serbia, a close neighbour and a 

significant partner to the European 
Union. – said the EU Commissioner 
for Agriculture, Janusz Wojciechowski. 
Besides our important trade relations in 
agriculture and the dietary industry, the 
EU supports Serbian farmers in terms of 
promoting productivity, sustainability 
and innovations through IPARD and 
other measures. During the meeting 
with Prime Minister Miloš Vučević, 
Minister Aleksandar Martinović and 
Minister Tanja Miščević, we talked 
about our partnership and how 
together, we can build a stronger future 
in the agricultural and dietary area. One 
of the highlights of my visit to the Novi 

Sad Fair is the opportunity to learn more 
about the food and beverages in Serbia, 
and the opportunity to promote a wide 
range of quality EU products. – added 
Wojciechowski.

The President of the Government of 
Vojvodina Maja Gojković pointed out 
that the development of agricultural 
production is one of the top priorities 
for the Government of Vojvodina. 

– Our investment in the agricultural 
area over the last eight years has been 
18 billion Serbian dinars. Out of which 

10 billion has been directed towards 
individual farms, as opposed to the 
previous agricultural budget, just ten 
years ago, which was 50% less. - said 
Gojković. 

- A series of competitive measures 
have been taken towards our farmers, 
with emphasis on women farmers and 
young people who wish to stay in rural 

areas and engage in food production. 
For the support of young farmers, the 
Government of Vojvodina has invested 
a billion and 120 million Serbian 
dinars. As of 2016, the Government of 
Vojvodina has been directing funds 
to various programs of support for 
different agricultural policies, and as 
of this year, those funds have been 
raised significantly and today sum up 
to more than a billion Serbian dinars.  
For the procurement of mechanization, 
equipment, and irrigational systems, 

a total of three billion Serbian dinars 
has been granted. More than two 
billion dinars have been invested into 
modern anti-hail systems and also, and 
we have taken important measures to 
revive cattle produce. We have almost 
no agricultural area that has not been 
firmly supported by the Government. – 
Gojković stated. 

THE FAIR AS A MAIN PROTAGONIST IN 
PROMOTING AGRICULTURAL EXCELLENCE 

– This year, there are more than 
1200 exhibitors from over 40 
countries, which is an increase 
of 10% since last year, and given 
that the year has been challenging 
so far, I am proud of this 
achievement. - said the General 
Director of the Novi Sad Fair 
Nikola Lovrić. - In the days to come 
the International Agricultural 
Fair will be the epicenter of 

agribusiness, and thanks to our 
Partner the European Union, a 
major step forward has been 
made for all participating in 
the agricultural business in 
Serbia. The Fair’s main role is to 
be the key factor in promoting, 
and innovating, international 
cooperation and to simply be 
good hosts, which we have, surely, 
succeeded. 

THE PLACE WHERE PEOPLE, 
TRADITION AND FUTURE MEET

– For me as a native, born 
in Novi Sad, the International 
Agricultural Fair brings up 
memories of childhood, a place 
where people, tradition and the 
future can meet. - said the Mayor 
of Novi Sad Milan Đurić. - The Novi 
Sad Fair has a hundred-year-old 
tradition and there is no greater 
fair event in the region than this 
one, which is, beyond doubt, a 
brand for itself. The importance 

of the Novi Sad Fair and the 
Agricultural Fair is huge, both for 
the city’s history and economy 
and for the whole country. It 
is a calling for us to remember 
everyone who has ever been a 
part of it in the past and a calling 
for us to engage today, through 
community, the city, and the state, 
to serve, to build and to make 
Novi Sad Fair and the city of Novi 
Sad stronger.  
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Mielec Aviation Company LTD (MZL) is a Polish company continuing 

the operations of the former ZUA, with over 50 years of experience in the 

agro-aviation and firefighting industry. 

Throughout its over SO-year history, the company has provided its 

services in over 20 countries worldwide, including: 

• Sudan (1967-2008) - pest control (locusts, cotton, wheat, water 

hyacinth, dodders) - 40 aircraft 

• Egypt (1968-1996) - pest control (locusts, cotton, water hyacinth) -

76 aircraft 

• Iran (1991-2001) - pest control (cotton, wheat)-52 aircraft 

• Algeria (2004) - pest control (locusts) - 23 aircraft 

• Ethiopia (1973-1988) - pest control (cotton, wheat)- 8 aircraft 

• Ethiopia (1988) - UN humanitarian mission- 5 aircraft 

• Chile (1998-2009) - firefighting services-11 aircraft 

• Portugal (1999-2009) - firefighting services- 8 aircraft 

as well as Libya, Germany, Czechoslovakia, Mali, Syria, Hungary, Tunisia. 

The MZL fleet consists of 42 aircraft, including 26 M-18 Dromader aircraft 

for agricultural and firefighting tasks, 9 AN-2 aircraft, and other aircraft 

for flight tranings. 

Certificates held by MZL include: 

• SPOHR FF -high-risk firefighting operations 

• SPOHR AGRO - high-risk agricultural operations 

• AMO Maintenance (Part-145) Organization - maintenance of An-2, 

M-18, PA-34, PA-28, C-152 aircraft 

• CAMO Certificate (Part M/G/1) continuous airworthiness 

management 

• Approved Training Organization (PL/ATO-95) - aviation training. 

• AN-2 Type Certificate 

Services offered: 

• Agro-Aviation Services: MZL offers a wide range of agro-aviation 

services for forest and crop protection. 

• Firefighting Services: MZL has extensive experience in firefighting 

and extinguishing services not only in Poland but also in many 

countries around the world. 

• Aerial Mosquito Control: Our aerial method allows for the 

efficient control of mosquitoes over large areas in a short period. 

• Technical Support: MZL provides services for the Continuous 

Airworthiness Management of Aircraft not used in commercial air 

transportation. 

• Aircraft and Parts Sales: We offer aircraft and spare parts for sale 

needed for the ongoing maintenance of Antonov An-2 and 

Dromader M-18 aircraft. 

• Pilot Training for Commercial Pilot License: Training pilots for 

Commercial Pilot License. 

Mielec Aviation Company LTD, contact@mzl.com.pl, 

www.mzl.com.pl, Mobile: (+48) 17 749 33 00 


